

January 12, 1976

Transcript No. 100 of the Meeting of the Central Committee Bureau of the Moldavian Communist Party

Citation:

"Transcript No. 100 of the Meeting of the Central Committee Bureau of the Moldavian Communist Party", January 12, 1976, Wilson Center Digital Archive, AOSPRM, fond. 51, inv. 39, dosar 16, filele 1-6; Document No. 15 in Elena Negru and Gheorghe Negru, "PCM și Naționalism (1965-1989): Documente adunate în cadrul programului de cercetări efectuate de către Comisia pentru studierea și aprecierea regimului totalitar communist din Republica Moldova," special edition, Destin românesc, vol. 16, no. 5-6 (2010), pp. 70-75. Translated for CWIHP by Larry L. Watts.
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/116354>

Summary:

In response to a decision of the Communist Party of the Soviet Union Central Committee, the Moldavian Communist Party made plans for producing new radio, television and print propaganda. Measures were also planned for preventing the smuggling of nationalistic Romanian propaganda into the Moldavian Republic.

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

Пролетарии всех стран, соединитесь!

КОММУНИСТИЧЕСКАЯ ПАРТИЯ СОВЕТСКОГО СОЮЗА ЦЕНТРАЛЬНЫЙ КОМИТЕТ КОММУНИСТИЧЕСКОЙ ПАРТИИ МОЛДАВИИ

91
 60
 № 101
 Первая часть Общего отдела
 ЦК КП Молдавии

ОБЩЕ СОВЕРШЕННО СЕКРЕТНО

Экз. № 2

ord nr 8 din 11.02.2010

DESECRETIZAT

ПРОТОКОЛ № 100

заседания Бюро ЦК Компартии Молдавии

от "12" января 1976 г.

На 63 листах.

Исх. № Б-100

21. апреля 1976 г.

№ 59
 № 39
 Сед. 3
 16

ПРОТОКОЛ № 100

заседания Бюро Центрального Комитета Компартии Молдавии

от 12 января 1976 года

Председательствовал т. Боджол

ПРИСУТСТВОВАЛИ:

члены Бюро Центрального Комитета Компартии Молдавии

тт. Антосяк, Гроссу, Воронин, Лучинский, Меренищев, Паскаръ, Стешов

кандидаты в члены Бюро Центрального Комитета Компартии Молдавии

тт. Дыгай, Еремей, Зайченко

члены Центрального Комитета Компартии Молдавии

тт. Бережной, Голубицкий, Дьеур, Загадайлов, Ивашук, Калинин, Каниковский, Качанов, Лозан, Лукьянов, Пленко, Степанов, Тиунов, Шляхтич, Якубовский

кандидаты в члены Центрального Комитета Компартии Молдавии

тт. Джесмеджиян, Пасиковский, Петраш

председатель Ревизионной комиссии Компартии Молдавии

т. Иорданов

зам. зав. отделами Центрального Комитета Компартии Молдавии

тт. Завтур, Кирияк, Терехов, Штюка

управляющий делами Центрального Комитета Компартии Молдавии

т. Лещинский

зам. зав. отделом Центрального Комитета Компартии Молдавии

т. Мумжи

1. О плане работы Бюро ЦК Компартии Молдавии на I квартал 1976 года

(тт. Боджл, Гроссу, Воронин, Меренищев)

План работы Бюро ЦК Компартии Молдавии на I квартал 1976 года утвердить (прилагается).

2. О плане закупок сельскохозяйственных продуктов и сырья по Молдавской ССР на 1976 год

(тт. Бардаш, Гроссу, Лучинский, Паскарь, Боджл)

Одобрить проект постановления Совета Министров Молдавской ССР "О плане закупок сельскохозяйственных продуктов и сырья по Молдавской ССР на 1976 год".

Совету Министров Молдавской ССР принять по данному вопросу соответствующее постановление с учетом предложений, внесенных на Бюро ЦК Компартии Молдавии.

3. Постановление ЦК КПСС "О дополнительных мерах в области идеологической работы в связи с усилением румынской националистической пропаганды, затрагивающей интересы СССР"

(тт. Меренищев, Боджл, Лучинский)

1. Постановление ЦК КПСС Ст-188/2с от 15 октября 1975 года "О дополнительных мерах в области идеологической работы в связи с усилением румынской националистической пропаганды, затрагивающей интересы СССР" принять к неуклонному руководству и исполнению. Мероприятия ЦК Компартии Молдавии по выполнению данного постановления ЦК КПСС утвердить (прилагаются).

2. Госкомитету Совета Министров Молдавской ССР по телевидению и радиовещанию, редакциям республиканских газет и журналов систематически передавать по радио и телевидению, а также публиковать в печати статьи и материалы, разоблачающие попытки западных и румынских органов информации исказить прошлое и настоящее молдавского народа, существо русско-румынских и советско-румынских отношений, важнейших событий современной международной жизни, вопросы внутренней и внешней политики КПСС (приложение № 1).

3. Академии наук Молдавской ССР, Институту истории партии при ЦК КП Молдавии, Госкомитету Совета Министров Молдавской ССР по делам издательств, полиграфии и книжной торговли

подготовить и издать ряд монографий, сборников, статей и документов по вопросам истории Молдавии и Румынии, русско-румынских, советско-румынских и молдавско-румынских отношений (приложение № 2).

4. Министерству народного образования Молдавской ССР, Академии наук Молдавской ССР пересмотреть содержание программ, переиздать учебники для всех звеньев обучения по истории и географии Молдавии, молдавской литературе, в которых ярко и убедительно осветить вопросы формирования и развития молдавской нации, государственности, роль русского и украинского народов в судьбах молдавского народа, дать критику буржуазно-националистических концепций по этим проблемам.

В курсах общественных наук в вузах и средних специальных учебных заведениях подвергнуть научно аргументированной критике допускаемые политическими деятелями и историками ССР искажения, фальсификацию и ревизию проблем русско-румынских и советско-румынских отношений, коммунистического движения на Балканах, решений Коминтерна.

5. Министерству культуры Молдавской ССР, творческим союзам Молдавской ССР принять меры к повышению целенаправленности тематики произведений литературы и искусства, отражающих с марксистско-ленинских позиций историко-революционные события в Молдавии, дружбу молдавского народа с русским, украинским и другими народами СССР, борьбу молдавского народа за освобождение из-под гнета румынской оккупации.

6. Госкино Молдавской ССР, Союзу кинематографистов Молдавской ССР в создаваемых художественных и документальных фильмах шире отражать важнейшие исторические и историко-революционные события в Молдавии - Бендерское восстание, борьбу моряков Дунайской флотилии против военной интервенции королевской Румынии в Советской Бессарабии, борьбу молдавского народа против румыно-боярской оккупации, Кабульское комсомольское подполье, жизнь и деятельность выдающихся деятелей П. Д. Ткаченко, М. В. Фрунзе, И. Э. Якира, И. Ф. Федько.

Создать циклы документальных фильмов о достижениях молдавского народа в области экономики и культуры за годы Советской власти, о современных преобразованиях в социально-экономической жизни молдавского народа.

7. Управлению по иностранному туризму при Совете Министров Молдавской ССР, Молдавскому республиканскому совету профсоюзов, ЦК ЛКСМ Молдавии, Молдавскому обществу дружбы и культурной связи с зарубежными странами:

- обеспечить повышение идейного уровня информационно-пропагандистской работы среди иностранных туристов, всесторонне знакомить их с историей зарождения и становления молдавской нации, борьбой молдавского народа за Советскую власть, с достижениями трудящихся республики в развитии экономики и культуры;

- обновить описания туристских маршрутов, предусмотрев в них яркое освещение с марксистско-ленинских позиций событий, связанных с революционным прошлым и настоящим молдавского народа, а также архитектурных памятников прошлого и современности, обеспечивая ими всех туристов и иностранных гостей, пребывающих в республике;

- практиковать систематическое проведение вечеров дружбы и встреч интуристов с видными деятелями науки и культуры, ответственными работниками государственных органов и общественных организаций;

- принять меры, обеспечивающие эффективное использование туристских связей с Румынией для пропаганды политики КПСС и Советского правительства, достижений СССР и Молдавской ССР и нейтрализации попыток румынской стороны использовать эти связи для националистической пропаганды.

8. Госкомитету Совета Министров Молдавской ССР по делам издательств, полиграфии и книжной торговли обеспечить подготовку и издание на высоком идейно-политическом, художественном и полиграфическом уровне на русском, молдавском и иностранных языках путеводителей по городам и райцентрам республики, рассказывающих о достижениях Молдавии в области градостроительства, промышленности, сельского хозяйства и культуры; проспектов о передовых предприятиях, агропромышленных комплексах и учреждениях культуры, являющихся объектами показа для иностранцев; многокрасочных фотоальбомов, пропагандирующих достижения Молдавии; красочных открыток о достопримечательностях республики и другой информационно-пропагандистской и рекламной литературы.

Предложения о наименовании и тиражах информационно-пропагандистских и рекламных изданий представлять в отделы пропаганды и агитации, информации и зарубежных связей ЦК Компартии Молдавии ежегодно, к 1 сентября.

9. Институту истории партии при ЦК КП Молдавии, Академии наук Молдавской ССР, Госкомитету Совета Министров Молдавской ССР по делам издательств, полиграфии и книжной

торговли подготовить и издать на румынском языке серию брошюр о Молдавии, акцентировав внимание на вопросах, подвергающихся фальсификации за рубежом, в частности в СРР.

10. Молдавскому информационному агентству при Совете Министров Молдавской ССР (АТЕМ), Молдавскому отделению Агентства печати Новости улучшить подготовку материалов и освещение достижений Молдавской ССР в области экономики, науки и культуры за годы Советской власти в зарубежных средствах информации. Разработать в этих целях специальный план, центральное место в котором должна занимать пропаганда марксистско-ленинской теории в области национальных отношений, осуществление на практике ленинской национальной политики, развенчивание всякого рода, в том числе и нынешних румынских ревизионистских воззрений, концепций и веяний..

11. Госкомитету Совета Министров Молдавской ССР по делам издательств, полиграфии и книжной торговли, Министерству связи Молдавской ССР разработать и осуществить меры по ограничению завоза и распространению в республике румынской литературы и периодических изданий, содержащих в себе националистические, ревизионистские воззрения и тенденции.

12. Райкомам партии, Молдавскому обществу дружбы и культурной связи с зарубежными странами увеличить направление в Социалистическую Республику Румынию и особенно в пограничные уезды, с которыми установлены постоянные дружественные связи, информационных материалов и фотодокументов (фотовыставок) по истории Молдавии, о достижениях молдавского народа в экономическом и культурном строительстве за годы Советской власти, научной и популярной литературы, дающей марксистско-ленинскую трактовку проблем русско-румынских и советско-румынских отношений.

13. Министерству внутренних дел Молдавской ССР осуществить меры по упорядочению приглашений румынских граждан в Молдавию и выездов граждан республики в СРР и по введению для румынских граждан на основе взаимности таких же ограничений в правилах передвижения и временного нахождения на территории республики, которые установлены для советских граждан в СРР.

14. Идеологическим отделам ЦК Компартии Молдавии разработать и внести на рассмотрение Бюро ЦК Компартии Молдавии к 1 апреля 1976 года мероприятия по подготовке к празднованию 100-летия со дня освобождения Румынии и Болгарии от оттоманского ига.

15. Просить ЦК КПСС:

- решить вопрос об издании в Молдавии, начиная с 1976 года, литературной газеты и периодического журнала "Вопросы истории и культуры Молдавской ССР" (выход ежеквартально) на русском и молдавском языках;

- разрешить открытие в Институте истории партии при ЦК Компартии Молдавии - филиале ИМЛ при ЦК КПСС специализированного сектора по изучению истории коммунистического движения на Балканах, взаимоотношений коммунистических организаций Балканских стран с КПСС, Коминтерном.

16. Принять к сведению, что ЦК КПСС поручил:

а) разработку проблематики научных исследований в области истории Молдавской ССР и Румынии, а также русско-румынских и советско-румынских отношений Академии наук СССР, МИД СССР совместно с Академией наук Молдавской ССР;

б) координацию деятельности научных, пропагандистских и информационных учреждений и организаций СССР по нейтрализации националистической пропаганды румын с целью недопущения в этом деле каких-либо ошибочных трактовок или неточностей соответствующим отделам ЦК КПСС с МИД СССР и Академией наук СССР;

в) Госплану СССР, Министерству связи СССР, Госкомитету Совета Министров СССР по телевидению и радиовещанию в двухмесячный срок подготовить и представить в ЦК КПСС предложения об укреплении материально-технической базы телевидения и радиовещания в Молдавской ССР с учетом обеспечения качественного приема передач Центрального телевидения, республиканской программы телевидения и двух программ молдавского радио на всей территории Молдавской ССР и увеличения мощности телевизионных станций в пограничных районах, имея в виду создание возможностей для приема телевизионных программ на территории Румынии.

Гостелерадио СССР принять дополнительные меры по улучшению содержания информационных материалов, высылаемых молдавскому телерадиокомитету, оказанию ему помощи в организации работы по повышению профессиональной квалификации журналистов телевидения и радиовещания. При подготовке радиопередач на Румынию расширить информацию о жизни Молдавии, ее истории, успехах молдавского народа;

г) Академии наук СССР, Министерству высшего и среднего специального образования СССР с учетом реальных потребностей ведомств и организаций расширить подготовку специалистов-румыноведов по истории, экономике, философии и филологии и улучшить их использование на практической работе в соответствии с полученной специальностью;

д) Госкомиздату СССР и АПН увеличить выпуск научной и популярной литературы, дающей марксистско-ленинскую трактовку проблем русско-румынских и советско-румынских отношений, принять меры к распространению указанной литературы в зарубежных странах.

17. Обязать горкомы и райкомы партии принять меры по дальнейшему улучшению патриотического и интернационального воспитания трудящихся.

18. Контроль за выполнением настоящего постановления возложить на отделы пропаганды и агитации, информации и зарубежных связей, культуры, науки и учебных заведений ЦК Компартии Молдавии.

торовича Почетной грамотой Президиума Верховного Совета Молдавской ССР за многолетнюю и плодотворную работу на железнодорожном транспорте, активное участие в общественной жизни и в связи с пятидесятилетием со дня рождения.

Секретарь ЦК Компартии
Молдавии



I. Bodiu

И. Бодюл

Transcript No. 100
of the Meeting of the Central Committee Bureau of the Moldavian Communist Party

Cde. Bodiul presided:

Participants:

□□□

□□□□

Members, Central Committee Bureau of the Moldavian Communist Party

Cdes. Antoseak, Grossu, Voronin, Luchinski, Merenishchev, Pascari, Steshov □□□

□□□□

Candidate Members, Central Committee Bureau of the Moldavian Communist Party

Cdes. Dâgai, Eremei, Zaichenko □□□

□□□□

Members, Central Committee of the Moldavian Communist Party

Cdes. Berezhnoi, Golubitski, Dieur, Zagadailov, Ivashchiuk, Calin, Kanikovski, Kacheanov, Lozan, Lukianov, Pleshko, Stepanov, Tiunov, Shlehtich, Iakubovski □□□

□□□□

Candidate Members, Central Committee of the Moldavian Communist Party

Cdes. Gesmegian, Paskovski, Petrash □□□

□□□□

President of the Revision Commission of the Moldavian Communist Party

Cde. Iordanov □□□

□□□□

Chiefs of Central Committee Sections of the Moldavian Communist Party

Cdes. Zavgur, Chiriac, Terehov, Shtiuca □□□

□□□□

Administrator, Central Committee of the Moldavian Communist Party

Cde. Leshchinski □□□

□□□□

First Deputy Chief of Central Committee Section of the Moldavian Communist Party

Cde. Mumji □□ □□

3. CPSU CC Decision "With Regard to the Supplementary Measures in the Domain of Ideological Work in Connection with the Intensification of Romanian Nationalist Propaganda which Harms USSR Interests"

(Cdes. Merenishchev, Bodiul, Luchinski) □□□ take a firm directive head-on and to bring to fulfillment the CPSU CC Decision St-188/2s of 15 October 1975 "With Regard to the Supplementary Measures in the Domain of Ideological Work in Connection with the Intensification of Romanian Nationalist Propaganda, which Harms the Interests of the USSR." To approve the measures of the Moldavian Communist Party CC regarding the fulfillment of the respective decision of the CPSU CC (annexed below).

□□

□□□□ The State Committee of the Moldavian SSR Council of Ministers for Radio Broadcasting and Television, [and] the editors of the republican newspapers must systematically transmit on the radio and television, as well as publishing in the press, articles and materials that unmask the efforts of the Western and Romanian information organs to misrepresent the past and present of the Moldavian people, the essence of Russo-Romanian and Soviet-Romanian relations, the most important events of contemporary international life, and the issues of CPSU domestic and

foreign policy. (Annex No. 1)

□□

□□□ The Moldavian SSR Academy of Sciences, the Institute of Party History at the Moldavian Communist Party CC, the State Committee for Publishing Houses, Printing Houses and Commerce with Books of the Moldavian SSR Council of Ministers must prepare and publish a series of monographs, collections, articles and documents regarding the questions connected with the history of Moldavia and Romania, of Russo-Romanian, Soviet-Romanian and Moldo-Romanian relations (Annex No. 2).

□□

□□□ The Moldavian SSR Ministry of Public Education, the Moldavian SSR Academy of Sciences must review the content of the program, should re-edit manuals for all levels of education, of the history and geography of Moldavia, of Moldavian literature in which the questions connected with the formation and development of the Moldavian nation, of its statehood, and the role of the Russian and Ukrainian peoples in the destiny of the Moldavian people should be treated in a meaningful and convincing manner, and they should criticize the bourgeois-nationalist conceptions on these questions.

□□

In social science courses in the institutions of higher education and in those specialty secondary education, the misrepresentations, falsifications and revisions allowed by the political figures and historians of the SRR in the problems connected with the Russo-Romanian and Soviet-Romanian relations, with the Communist movement in the Balkans, and with the decisions of the COMINTERN will be subjected to well-argued scientific criticisms.

□□□ The Moldavian SSR Ministry of Culture, the creative unions of the Moldavian SSR must take measures for increasing the thematic orientation of works of literature and art that reflect from a Marxist-Leninist position the historical-revolutionary events of Moldavia, the friendship between the Moldavian people and the Russian and Ukrainian peoples and all the other peoples of the USSR, the struggle of the Moldavian people for the liberation from under the yoke of Romanian occupation.

□□

□□□ The Moldavian SSR State Cinematography, the Moldavian SSR Film-Makers Union must broadly reflect, in artistic films and documentaries, the most important historical and historical-revolutionary events in Moldavia-the Bender uprising, the fight of the marines of the Danube Fleet against the military intervention of the Romanian kingdom in Soviet Bessarabia, the fight of the Moldavian people against the Romanian-Boyar occupation, the Komsomolist illegality in Cahul, the life and activity of eminent persons P. D. Tkachenko, M. V. Frunze, I. E. Iakir, I. F. Fedko.

□□

To create cycles of documentary films about the achievements of the Moldavian people in the economic and cultural domains in the years of Soviet power, about the contemporary transformations in the socio-economic life of the Moldavian people.

□□□ The Directorate for Foreign Tourism at the Moldavian SSR Council of Ministers, the republican Council of Trade Unions of Moldavia, the UTCL CC of Moldavia, the Society for Friendship and Cultural Ties with Foreign Countries of Moldavia must:

□□

□□ Ensure the growing ideological level of information and propaganda activities among the ranks of the foreign tourists, multilaterally familiarizing them with the history of the birth and formation of the Moldavian nation, with the struggle of the Moldavian people for Soviet power, with the achievements of the working people of

the republic in economic and cultural development;

. Renew the description of tourist itineraries, foreseeing in them a lively explanation, from a Marxist-Leninist standpoint, of the events connected with the revolutionary past and present of the Moldavian people, as well as of the architectural monuments of the past and of the contemporary period, offering them to all tourists and foreign guests that visit our republic;

. Practice the systematic development of friendship evenings and of meetings of foreign tourists with well-known men of science and cultural figures, with workers in positions of authority in the state organs and community organizations;

. Take measures to assure the effective utilization of tourism ties with Romania for propaganda about CPSU and Soviet Government policies, the achievements of the USSR and the Moldavian SSR and for the neutralization of the attempts by the Romanians to use these contacts for nationalist propaganda.

□□

□□□ The State Committee of Publishing Houses, Printing Houses and Commerce with Books of the Moldavian SSR Council of Ministers must assure the preparation and publishing, at a high politico-ideological, artistic and printing level, in the Russian, Moldavian and foreign languages, of some guides about the cities and county centers of the republic which relate about the achievements of Moldavia in the domain of the construction of cities, industry, agriculture and culture, of some prospects about the leading enterprises, the agro-industrial complexes and the cultural institutions that constitute objectives to be shown to foreigners, of some polychromatic albums which propound on the achievements of Moldavia, of some colored illustrations about the curiosities of the republic and other informational-propagandistic literature and publicity.

□□

To present the proposals regarding the title and size of printing run of the informational-propagandistic editions and publicity to the sections for propaganda, information and liaison with foreign countries of the Moldavian Communist Party CC each year, around 1 September.

□□□ The Institute of Party History of the Moldavian CP CC, the Moldavian SSR Academy of Sciences, the State Committee for Publishing Houses, Printing Houses and Commerce with Books of the Moldavian SSR Council of Ministers must prepare and publish in the Romanian language a series of brochures about Moldavia, placing the accent on issues subjected to falsification abroad, especially in the SRR [Socialist Republic of Romania].

□□

□□□ The Information Agency of the Moldavian SSR Council of Ministers (ATEM), the Moldavian branch of the Novosti Press Agency, must improve the preparation of materials and the presentation of the achievements of the Moldavian SSR in the economic, scientific and cultural domains during the years of Soviet power in the foreign media (the means of foreign information). To elaborate a special plan to this end, in which the propagation of Marxist-Leninist theory in the domain of Leninist national relations must occupy center stage, the unmasking of any tendencies or ideas, including the Romanian revisionist one of today.

□□

□□□ The State Committee for Publishing Houses, Printers, and Commerce with Books of the Moldavian SSR Council of Ministers, the Moldavian SSR Ministry of Telecommunications must elaborate and undertake measures for restricting the importation and dissemination in the republic of Romanian literature and periodical publications that contain nationalist, revisionist ideas and tendencies.

□□

The County Party Committee, the Moldavian Society for Friendship and Cultural Ties with Foreign Countries must increase the amount of informational material and photo-documents (photo exhibitions) sent to the Socialist Republic of Romania, especially to the bordering county with which relations of permanent friendship have been established, about the history of Moldavia, about the achievements of the Moldavian people in economic and cultural construction in the years of Soviet power, scientific and popular literature which treats the problems connected with Russo-Romanian and Soviet-Romanian relations from a Marxist-Leninist perspective.

□□

The Moldavian SSR Foreign Ministry must undertake measures regulating the invitation of Romanian citizens to Moldavia and of the departure of citizens of the republic to the SRR and for the introduction of the same limitations on circulation and temporary dwelling on the territory of the republic as are established for Soviet citizens in the SRR, on the basis of reciprocity.

□□

The Ideological Sections of the Moldavian Communist Party CC must elaborate and present for examination to the CC Bureau of the Moldavian Communist Party by 1 April 1976 the measures for the preparation of the celebration of 100 years since the liberation of Romania and Bulgaria from under the Ottoman yoke.

□□

Request the CPSU CC:

□□

Resolve the problem connected with the publication in Moldavia, beginning in 1976, of a literary newspaper and of a periodical journal Questions of History and Culture of the Moldavian SSR (appearing three times a year) in the Russian and Moldavian languages;

. To permit the opening at the Institute of Party History of the Moldavian Communist Party CC-a branch of IML [The Institute of Marxism-Leninism] of the CPSU CC of a specialized sector for studying the history of communist movements in the Balkans, the relations between communist organizations of the Balkan countries and the CPSU, COMINTERN.

□□

Take notice of the fact that the CPSU CC has charged that:

The USSR Academy of Sciences, the USSR MAI [Interior Ministry], together with the Moldavian SSR Academy of Sciences, should elaborate on the issue of problematic science research in the domain of the history of the Moldavian SSR and Romania, as well as in that of Russo-Romanian and Soviet-Romanian relations;

. The corresponding sections of the CPSU CC together with the USSR MAI, together with the Moldavian SSR Academy of Sciences should coordinate the activities of the scientific, propagandistic and informational institutions and organizations of the USSR specialized in the neutralization of Romanian nationalist propaganda with the aim of avoiding erroneous interpretations or imprecisions;

. The USSR State Planning Committee, the Ministry of Telecommunications, the State Committee for Radio and Television Broadcasting of the USSR Council of Ministers should prepare and present, within two month's time, to the CPSU CC proposals for the consolidation of a technical-material base of Television and Radio Broadcasting in the Moldavian SSR, taking into consideration the assurance of quality reception for the central television broadcasts, the republican television programs and the two radio programs in the entire territory of the Moldavian SSR and the increase of the capacity of the television stations in the frontier counties, having in view the creation of possibilities for the reception of television programs on Romanian territory.

□□□

The State Radio and Television Company should adopt supplementary measures for the improvement of the content of informational materials sent to the Committee for Radio and Television, giving assistance in the organization of the works regarding the raising of the qualifications of television and radio broadcasting journalists. Preparing radio broadcasts for Romania, enriching the information about life in Moldavia, its history, the successes of the Moldavian people; [redacted] USSR Academy of Science, the USSR Ministry of Public Education for higher and specialist secondary education, taking into account the real necessities of the departments and organizations, should expand the training of Romanian specialists in history, economy, philosophy and philology and should improve their use in practical work in conformity with their respective specialty;

. The State Committee for Publishing Houses and APN (Novosti) should increase the publication of scientific and popular literature which treats the problems connected with Russo-Romanian and Soviet-Romanian relations from a Marxist-Leninist perspective, and take measures for the dissemination of the above-mentioned literature in foreign countries.

[redacted]

[redacted]

[redacted] oblige the municipal and county party committees to take measures for the improvement of internationalist and patriotic education of the working people.

[redacted]

[redacted] entrust the propaganda and agitation sections, and the section for Information and Relations with Foreign Countries, science and education institutions of the Moldavian Communist Party CC, with control over the execution of the present decisions:

[redacted]

MCP CC Secretary, I. Bodiul (signature)